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Oœwiadczenie skierowane do ministra obrony narodowej Bogdana Klicha

Szanowny Panie Ministrze!
W Polsce ¿yj¹ dziesi¹tki tysiêcy cywilnych mi³oœników armii, militariów i sportów takich jak

na przyk³ad strzelectwo, airsoft, skoki spadochronowe itp. Wielu z nich ma o wiele wy¿sze aspiracje, je-
œli chodzi o te sprawy, wykraczaj¹ce poza kolekcjonerstwo i czysto hobbystyczne podejœcie. Zdobywanie
wiedzy z zakresu taktyki, procedur operacyjnych, strzelectwa sportowego i broni ostrej, zjazdów na li-
nach, surwiwalu, skoków spadochronowych, kursów paramedycznych i innych umiejêtnoœci potrzeb-
nych ¿o³nierzowi zawodowemu, jest dla nich spraw¹ priorytetow¹. Poprzez szkolenia, które czêsto
finansuj¹ sobie sami, kosztem ogromnych wyrzeczeñ, staj¹ siê coraz bardziej kompetentni w dziedzi-
nach znajduj¹cych siê w zakresie MON. Zrzeszaj¹ siê na przyk³ad zainteresowani sportami takimi jak
airsoft, który umo¿liwia doskonalenie siê podczas szeroko pojêtej pozoracji pola walki. Osoby te stano-
wi¹ ogromne, niewykorzystane, potencjalne zaplecze kadr Wojska Polskiego, szczególnie podczas profe-
sjonalizacji armii. Wielu z tych m³odych ludzi powa¿nie rozwa¿a ubieganie siê o s³u¿bê w strukturach
wojska lub ju¿ siê o ni¹ ubiega. Jednak zdarzaj¹ siê sytuacje, ¿e ich dotychczasowe starania bywaj¹ ne-
gowane podczas rekrutacji. Chodzi na przyk³ad o z³e nawyki, jakie mogli nabyæ na takich szkoleniach.
Zajêcia te s¹ jednak w przewa¿aj¹cej wiêkszoœci prowadzone przez wysokiej klasy instruktorów i/lub
doœwiadczonych ¿o³nierzy. Wielu ze szkolonych posiada uprawnienia do szkolenia ludzi.

Pojawia siê zatem pytanie: czy MON i WP nie chc¹ przyjmowaæ w swoje szeregi przeszkolonych ludzi?
Czy istniej¹ jakieœ wytyczne, opracowane normy lub procedury szkoleñ, które mog³yby s³u¿yæ cywilom?
Chodzi o fakt, ¿e mo¿na pozyskaæ ju¿ czêœciowo przygotowanych do s³u¿by rekrutów, pe³nych zapa³u
i inicjatywy, którzy w razie potrzeby potrafi¹ siê w doskona³y sposób zorganizowaæ i dzia³aæ w skali ogól-
nopolskiej. Przyk³adem mo¿e byæ stowarzyszenie „Dzikie gêsi” zrzeszaj¹ce zarówno hobbystów, jak i za-
anga¿owanych m³odych ludzi, którzy podnosz¹c w³asne kwalifikacje, nie tylko realizuj¹ w³asne pasje,
ale równie¿ d¹¿¹ do uzyskania kontraktu zawodowego w jednostkach desantowych, ¿andarmerii, kor-
pusie oficerskim czy policji. Takich ludzi mamy w Polsce tysi¹ce. Czekaj¹ tylko na swoj¹ szansê.

Ponawiam wiêc pytanie: co mo¿emy zrobiæ, by wykorzystaæ ten dotychczas niezauwa¿ony potencja³?
Jak wykorzystaæ sposobnoœæ – wa¿n¹ z uwagi na restrukturyzacjê armii oraz plany powo³ania gwardii
narodowej – pozyskania wielu dobrze przygotowanych i zmotywowanych ¿o³nierzy? Jakimi wytycznymi
maj¹ siê kierowaæ entuzjaœci podejmuj¹cy szkolenia przygotowuj¹ce do s³u¿by, by by³y one zgodne z po-
trzebami Wojska Polskiego i MON?

Mam nadziejê na owocn¹ polemikê z Panem Ministrem w tej sprawie. Temat jest wa¿ny zarówno
z punktu widzenia tysiêcy m³odych ludzi, jak i interesu Polski. Z niecierpliwoœci¹ oczekujê odpowiedzi.

Z powa¿aniem
Maciej Grubski




